
GRAM AUR = 150,1954 RON FRANC ELVEÞIAN = 3,4763 RON EURO = 4,3497 RON DOLAR = 3,3743 RON

Joi, 30 mai 2013, nr. 99 (4951), anul XXII 16 pagini 2 lei

OCDE: BCE trebuie
sã susþinã din nou
salvarea euro

Banca Centralã Europeanã
(BCE), care a venit în susþinerea
zonei euro anul trecut, trebuie sã
acþioneze din nou ca sã scoatã blo-
cul european din recesiune, consi-
derã Organizaþia pentru Coopera-
re ºi Dezvoltare Economicã
(OCDE), care îi cere instituþiei
mãsuri îndrãzneþe, în afara redu-
cerii ratei dobânzii de politicã mo-
netarã.

Amintim cã, în 2012, BCE se ofe-
rea sã facã “orice este necesar” pen-
tru salvarea uniunii monetare.

Zona euro este afectatã de cea mai
lungã perioadã de recesiune econo-
micã de la crearea sa, în 1999, ca ur-
mare a crizei datoriilor suverane ºi a
crizei bancare.

Rehn, UE: “Reformele
Sloveniei, suficiente
pentru evitarea unui
bailout”

Implementarea pe deplin a pro-
gramului de reformã al Sloveniei ar
trebui sã fie suficientã pentru ca þara
sã evite un pachet de sprijin extern
(bailout), spune comisarul european
pe probleme economice ºi monetare,
Olli Rehn.

“Odatã implementatã pe deplin,
strategia de reformã (…) a Sloveniei
ar trebui sã ducã la o corecþie suste-
nabilã a dezechilibrelor bugetare ºi
sã îmbunãtãþeascã încrederea pie-
þei”, a afirmat Rehn.
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EGBERT HOLTHUIS, COMISIA
EUROPEANÃ:

“România, una din þãrile
care cheltuie cel mai puþin
pentru politici sociale”

România este una dintre þãrile
care cheltuie cel mai puþin
pentru politici sociale, iar acest

lucru trebuie analizat, dupã cum afirmã
Egbert Hol-
thuis, ºeful
Departamen-
tului Europa 2020 - Politici sociale
din cadrul Comisiei Europene.

Prezent la dezbaterea “Criza eco-
nomicã ºi modelul social european”,
organizatã ieri de Reprezentanþa Co-
misiei Europene în România, Egbert
Holthuis a menþionat: “Nu este vor-
ba doar despre nivelul cheltuielilor,
ci ºi despre felul în care sunt folosiþi
banii, mai ales pentru reducerea sã-
rãciei. Dacã te gândeºti cã cheltuieºti
puþin, cum poþi sã combaþi sãrãcia?”

Oficialul european a adãugat cã
autoritãþile de la Bruxelles sunt inte-
resate de planurile Guvernului
României privind creºterea protec-
þiei sociale.

“Am auzit cã este vorba despre
idei privind un venit de inserþie, un
program pentru reducerea sãrãciei,
dar ºi de politici active pentru crea-
rea locurilor de muncã ºi combaterea
abandonului ºcolar. Toate aceste pla-
nuri sunt deosebit de interesante”, a
spus Egbert Holthuis.

Bogdan Hossu, Cartel Alfa:
“Au crescut discrepanþele
în politica de salarizare”

Prezent la evenimentul mai sus
menþionat, Bogdan Hossu, pre-
ºedintele CNS Cartel Alfa, a afirmat
cã discrepanþele în politica de salari-
zare din þara noastrã au continuat sã
creascã în sectorul bugetar,
ajungându-se la un raport de 1 la 50
între salariul minim ºi cel maxim.
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

“Legea privind reglementarea
fondului funciar, absolut necesarã”

(Interviu cu Lucian Mogoº, preºedintele Agenþiei Domeniilor Statului)

Reporter: În ultima perioadã a iz-
bucnit un val de neîncredere în
rândul asociaþiilor din agriculturã cu
privire la capacitatea statului de a
gestiona vânzãrile de terenuri, dupã
2014. Ministrul agriculturii, domnul
Daniel Constantin, vorbea de un
proiect de lege pentru ca Agenþia
Domeniilor Statului (ADS) sã inter-
vinã pe piaþa funciarã. Cum apreciaþi
toate aceste schimbãri?

Lucian Mogoº: Legea privind re-
glementarea pieþei fondului funciar
în þara noastrã este absolut necesarã
ºi, personal, consider cã trebuia im-
plementatã mai demult.

Prin noua lege, care este în curs de
proiectare, va fi reglementat regimul
în care se poate vinde sau se poate
cumpãra o suprafaþã agricolã, atât de
cetãþeni români, cât ºi de cãtre strãini.

Cred cã dupã promulgarea acestei
legi, toate lucrurile vor deveni mult
mai transparente, mai clare, noua re-
glementare urmând sã ducã la creºte-
rea productivitãþii în agriculturã.

În plus, la ora actualã, terenul este
în mare parte fragmentat, fãrãmiþat
în fâºii foarte înguste ºi este destul de

dificil sã obþii performanþã în agri-
culturã cu astfel de terenuri.

Reporter: Aþi remarcat vreo ten-
dinþã cu privire la entitãþile care
arendeazã sau concesioneazã tere-
nuri? Sunt strãinii mai interesaþi
decât noi de terenurile agricole din
þara noastrã?

Lucian Mogoº: Interes existã
deopotrivã, ºi din partea strãinilor,
ºi a românilor. În cazul strãinilor,
concesionarea sau arendarea tere-
nurilor se face prin intermediul
unei firme româneºti al cãrei acþio-
nariat poate fi, desigur, strãin.
Investitorii din alte þãri au devenit
interesaþi de terenurile de la noi
întrucât agricultura a devenit o afa-
cere extrem de profitabilã.

Reporter: Care este suprafaþa de

teren necontractatã, actualmente, ºi
care ar fi principalul motiv pentru
care aceasta nu a fost arendatã sau
concesionatã?

Lucian Mogoº: În subordinea
Agenþiei mai existã aproximativ
40.000 de hectare necontractate la
care întâmpinãm mici probleme, su-
prafeþele fiind foarte dispersate ºi de
calitate slabã.

Recent, am scos la arendare câte-
va mii de terenuri care au fost deja
contractate de diverse firme.

Ne dorim ca, în cel mai scurt timp,
sã putem sã cumpãrãm sau sã vin-
dem terenuri, astel încât sã comasãm
aceste suprafeþe, lucru posibil prin
modificarea legii.

Dacã aceastã variantã nu va fi dusã
la bun sfârºit, atunci tot ce poate face
Agenþia este sã continue procedurile
de arendare, iar eu, personal, sunt de
acord mai mult cu aceastã formã de
exploatare a suprafeþelor agricole,
pentru evitarea concesiunii.

Avem cazuri de concesiuni de 20
de ani, timp în care piaþa agricolã s-a
modificat foarte mult, preþul cereale-
lor a crescut, redevenþele care poate
pãreau foarte mari la momentul res-
pectiv acum sunt infime, motiv pen-
tru care am decis sã mergem mai
mult pe arendare, procedurã ce oferã
mai multe pârghii de control.

ALEXANDRA CRÃCIUN
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PENTRU COMISIONUL SUPLIMENTAR AL ADMINISTRATORULUI

Fondul Proprietatea
cheamã ASF la Tribunal
l Contestatar notoriu al FP, avocatul Gheorghe Piperea, pentru prima datã
de acord cu Fondul: “CNVM nu se poate opune voinþei acþionarilor”

Fondul Proprietatea a chemat
în judecatã proaspãt înfiinþata
Autoritate pentru Suprave-

ghere Financiarã, dupã ce Comisia
Naþionalã a Valorilor Mobiliare
(CNVM) nu a aprobat comisioanele
suplimentare pentru administratorul
fondului în cazul accelerãrii vânzã-
rilor din portofoliu, aprobate de ac-
þionari în aprilie 2012.

CNVM a anunþat, în ianuarie
2013, la nouã luni dupã AGA de la
Fondul Proprietatea, cã a decis sã nu
avizeze modificãrile aduse contrac-
tului de administrare (Anexa 2 din
contract) prin decizia AGA din apri-
lie 2012.

Atunci, acþionarii Fondului au
aprobat propunerea celui mai mare
acþionar, fondul american de hed-
ging Elliott Associates, de vânzare
de active, pentru ca apoi banii obþi-
nuþi sã fie distribuiþi investitorilor,

precum ºi un onorariu suplimentar
pentru Franklin Templeton.

Fondul Proprietatea considerã cã
decizia CNVM nu este fundamenta-
tã din punct de vedere juridic.

“Important, argumentele juridice

ridicã o întrebare fundamentalã pen-
tru Fond ºi acþionarii sãi, respectiv în
ce temei poate autoritatea de supra-
veghere în mod legitim sã refuze avi-
zarea hotãrârilor acþionarilor Fondu-
lui, ºi astfel sã le blocheze”, se aratã
în raportul transmis de FP Bursei de
Valori Bucureºti.

De aceeaºi pãrere este ºi avocatul
Gheorghe Piperea, cunoscut pentru
opiniile sale acide referitoare la Fon-
dul Proprietatea ºi la activitatea
Franklin Templeton.

“Este pentru prima datã în ultimii
cinci ani când sunt de acord cu Fondul
Proprietatea”, ne-a declarat Gheorghe
Piperea.

Potrivit domniei sale, CNVM, res-
pectiv ASF, nu se poate opune voin-
þei acþionarilor.

ADINA ARDELEANU
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PRIVATIZAREA CNPR - AMÂNATÃ CU ªASE LUNI

SIF Banat-Criºana,
interesatã de Poºta Românã
P

rocedura de privati-
zare a Poºtei Româ-
ne va fi reluatã peste
ºase luni, dupã cum

a decis, ieri, Guvernul, care a
hotãrât ºi sã iniþieze un pro-
ces de restructurare a compa-
niei ºi de “reaºezare” a dato-
riilor acesteia.

Ministrul pentru Societa-
tea Informaþionalã Dan Nica
a fost mandatat ca, în termen
de o sãptãmânã, sã redacteze
un act normativ care sã re-
glementeze situaþia compa-
niei.

Oficialul a declarat, citat
de Mediafax, cã ofertele fer-
me ºi angajante pentru priva-
tizarea companiei vor putea
fi depuse pânã la 30 iunie
2014, acest ultim termen
putând fi, însã, devansat dacã se con-
statã cã operatorul poºtal a devenit
atractiv în urma reorganizãrii.

Pânã la expirarea termenului limi-
tã pentru achiziþionarea documente-
lor de prezentare a companiei, niciun
investitor nu a cumpãrat caietul de
sarcini, în condiþiile în care autoritã-
þile au anunþat cã au fost purtate dis-
cuþii cu peste 50 de firme, “cel puþin
una declarându-ºi singurã intenþia de
a participa la privatizarea Poºtei
Române, iar aceasta este un fond
român de investiþii", potrivit lui Ale-

xandru Petrescu, preºedintele Comi-
siei de privatizare.

La finalul lunii martie, în propu-
nerea planului de activitate pe acest
an, SIF1 Banat-Criºana ºi-a arãtat
intenþia sã participe la privatizarea
Poºtei Române, urmând ca, în cazul
în care va câºtiga licitaþia, sã listeze
compania la Bursa de Valori Bucu-
reºti (BVB). Conducerea SIF1 ºi-a

motivat decizia prin faptul cã
Societatea este lider de piaþã,
în funcþie de volum, cu pre-
cãdere pe serviciile prestate
cãtre companii, are potenþial
de creºtere, un portofoliu vast
de clienþi, prezintã oportuni-
tãþi de extindere pe noi dome-
nii, aflate în creºtere, ºi, de
asemenea, deþine o platfor-
mã pentru îmbunãtãþirea
profitabilitãþii, o acoperire
naþionalã de 100% ºi un
brand puternic.

SIF Banat-Criºana îºi
menþine interesul de a parti-
cipa la privatizarea Compa-
niei Naþionale Poºta Românã
(CNPR) ºi în condiþiile ac-
tuale, dupã cum ne-au preci-
zat, ieri, reprezentanþii socie-
tãþii de investiþii.

Aceºtia ne-au declarat: “Din mo-
mentul în care conducerea SIF Ba-
nat-Criºana ºi-a declarat intenþia de
participare la privatizarea Poºtei
Române au fost contactaþi ºi au avut
loc întâlniri cu potenþiali parteneri
într-un consorþiu de privatizare,
existând interes declarat, dar nu ex-
primat la nivelul unui angajament fi-
nanciar, care necesitã mai multe ni-
veluri de aprobare".

EMILIA OLESCU
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Dupã ce ºi-a asumat rãspunderea pe

legea retrocedãrilor, Guvernul lucrea-

zã la un alt act legislativ privind regle-

mentarea fondului funciar. Despre

efectele noii legii asupra agriculturii

am discutat cu preºedintele Agenþiei

Domeniilor Statului, Lucian Mogoº.

MACRO

Dragoº Bîlteanu,

preºedintele SIF Banat-Criºana,

în continuare interesat

de Poºta Românã.

Banca de Dezvoltare
a Coreei de Sud vrea sã deschidã
o sucursalã în România

Korea Development Bank (KDB),
Banca de Dezvoltare a Coreei de Sud,
instituþie deþinutã integral de guver-
nul de la Seul, ºi-a redenumit repre-
zentanþa din Ungaria KDB Bank Eu-
ropa, urmând o foloseascã drept bazã
pentru extinderea în statele din regiu-
ne, printre care ºi þara noastrã, au
anunþat recent reprezentanþii institu-
þiei, citaþi de presa maghiarã.

KDB intenþioneazã ca, pânã în
anul 2018, sã deschidã, prin sub-
sidiara din Ungaria, sucursale în
România, Slovacia, Cehia, Austria,
Republica Moldova, Serbia, Croaþia,
Ucraina, Rusia, Macedonia ºi Grecia.
Sucursala slovacã ar urma sã fie des-

chisã în urmãtoarele sãptãmâni.
Orice instituþie de credit care pro-

vine dintr-o þarã din afara Uniunii
Europene trebuie, mai întâi, sã
înfiinþeze o reprezentanþã înregistra-
tã la Registrul Comerþului într-un
stat al Uniunii, pentru ca sucursalele
deschise ulterior în UE sã fie supra-
vegheate de Banca Centralã a þãrii în
cauzã. Astfel, sucursala KDB care ar
urma sã se deschidã la nivel autohton
ar intra sub incidenþa autoritãþii de
supraveghere a pieþei financiare de
la Budapesta (PszAF).

VERONICA PLÃCINTESCU
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Grzegorz Konieczny, managerul

Fondului Proprietatea
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